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Testua eta argazkiak: Bienve León

Filosoforen batek esan zuen
etorkizuna eraikitzen duenak
iragana epaitzeko eskubidea duela. 
Félix Navarrok funtsezko papera
jokatu du GANAren historian. Berea
izan zen Kluba sortzeko ekimena,
orain dela hamarkada bat. Bere lana
 entrenatzaile gisa, egunez egun,
orduz ordu, aurrera egiteko
ezinbebestekoa izan den bizi-arnasa
ekarri du.  Felixekin hitz egin dugu
GANAren iraganaz, orainaz eta
etorkizunaz.

Félix, duela hamarkada bat zerk
inspiratu zintuen kluba sortzera?
Eta une horretan zer helburu al
zenuen buruan?

Ez zen bereziki asmorik izan klub bat
sortzea, gutxienez,
 une horretan. Gure etorkizun
atletikoa bilatzea izan zen gure
inspirazio bakarra. Zerbait egin nahi
genuen. Garai horretan planteatuta
zegoen ez bezalako zerbait egin nahi
genuen.

Entrenatzaile bezala, urteetan zehar,
klub honen parte izan diren atleten
garapena nola ikusi al duzu?

Hasiera batean klubean hasi ziren
atletak, gaur egun ere klubean egotea
eta goreneko mailetako
txapelketetan parte hartu izatea
ilusio handia egiten digu. 

 

Félix Navarro:
“Norberak
egiten duen
horretan 
sinestu behar
du”
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Klubak tokiko komunitatean eta
klubeko atleten bizitzan nola jo al du?
 
Nahi gabe, errefente bat bagara
Nafarroako atletismoan. Gure lan-
egiturak atletismo ulertzeko moduan
aurrerapena erakarri du. Atletak,
entrenatzaileak, zuzendaritza,
babesleak… dena egokitu da. Onartu
behar da (eta kanpotik ere onartzen
da) ikuspen handia duen Klub bat
garela.

Bukatzeko, gaur egungo eta
etorkizunezko atletekin zein
hamarkada honetan Klubak izan
dituen lorpenak izateko lagundu izan
duten pertsona guztiekin ere, zein
mezu edota aholkurik konpartitzea
gustatuko litzaizuke?

Denon ekarpenak direla eta, ireikitzen
jarraitu behar dugu. Klub bezala gure
identitatea lortu dugu, umiltasunez.
Helburua epe motzean bide beretik
jarraitzea (eta beste bide batzuk ere
zabaltzea) bada. Norberak berari
dagokion esparruan egiten duen
horretan sinestu beharra dauka. 

Beraien presentziak eta gogo biziek
egunez egun hobetzera eramaten gaituzte.

Hamar urte hauetan, ziurrenik, une
gogoangarririk eta desafiogarririk ere bizi
izan al duzu…

Une txikietatik eboluzionatu dugu. Une
horietan, gure etorkizuna imaginatzea zaila
zen. Liga batean parte hartzea, lehen
garaipen lokalak, Espainiako txapelketetan
izandako gure lehen partaidatzeak,
ohorezko mailetako ligetean klubeko
atletek parte hartzea… eta garrantzitsuena:
egindako lanari aintzatespena atletismo
munduaren partetik. Klubean geunden
pertsonen inplikazio handiak orain gauden
tokira iristea posiblea egin zuen,
etorkizunaz sinestea posiblea egin zuen. 

Denbora pasa ahala, zeintzuk al dira
klubeko kulturan zein atletengan irakatsi al
dituzun oinarrizko baloreak eta
hastapenak?

Gainerako klubek ez bezalako baloreak
sortzea eta garatzea lortu dugula
pentsatzea oso harroputza izango litzateke
gure partetik. Klub honetan egon diren eta
dauden pertsona guztiek zerbait eraiki
dute, beste klubeetatik ezberdintzen ahal
gaituena: gure lana bagara. Dena egina
dagoela pentsatuko dugun egunean
existitzeari utziko diogu. 
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Testua: Camino Echagüe
Argazkiak: Íñigo Monreal

Horrela bizi dute atletismoa

Valdizarbe-GANA klubak
adin guztietako atletak
ditu, gazteena eta
beteranoenaren artean
70 urte daudelarik. Deniz
Herrero Hasanov, 8
urteko atleta, hasi berria
da eta Jesús Elorz
Echaide, 81 urteko atleta,
dagoeneko bi
hamarkada daramatza
atletismoan. 

 Atletismoa egiten hasi ziren
kirola gustatzen zitzaielako
eta, bereziki, "korrika
egiteko" kirola, dio Denizek
eta beste banakako kirol
batzuk okerrago ematen
zitzaizkiolako, dio Jesusek.
Talde honetan daude
umeari bere amak apuntatu
ziolako eta Jesus gaztetan
atletismoa egin ondoren,
2004an kirol diziplinari
berriro ekitea erabaki
zuelako.

Hasiera batean,  funtsean
"fondistena" zen beste talde
batean egon ondoren, GANA
sortu zenean eta Félix
Navarro entrenatzaile bezala
egonda Jesusek ez zuen
pentsatu.

 

 Atleta gazteak, hasten ari
dela, esaten du martxa
egitea eta hondarretan salto
egitea gustatzen zaiola.
Jesusek abiadura probak
egiten ditu, normalean 60m,
100m eta 200m. Biei
gustatzen zaie entrenatzea.

Denizi eta Jesusi taldean
entrenatzea gustatzen zaie.
Gure atleta gazteak lagunak
egin dituela dio, eta Jesusek
argi dauka nekatuta eta
animorik gabe zaudenean
bizkarrean zaplada batek
eta "etorri, goazen" esaldiak
jarraitzera bultzatzen
zaituela. 

Biek oso ongi pasatzen dute
taldean. Jesusek,
dagoeneko, probatu du
kirolaren aurpegi mingotsa:
lesioak. Ez da ahaztu behar,
adin batetik aurrera,
edozein gainkargak, arina
izan arren, denbora gehiago
behar duela sendatzeko dio
Jesusek.
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Atletarik
gazteenak eta
beteranoenak



Deniz oraindik ez da
lehiatzen, baina Jesusek,
60 urteko kirol praktikaren
ondoren, esperientzia
zabala badu. Denboraldi
batean, kasurik onenean,
8/10 lehiaketa izaten dira,
150 entrenamenduen
aurrean, dio Jesusek, beraz,
entrenamenduetan ere
disfrutatu behar da.

Argi dute kirola egiteak eta
entrenatzeak osasun
hobea izaten laguntzen
diela. Ez gazteak, ez
helduak, ez dute dieta
berezirik, baina zaintzen
dira. Jesusek dio denetik
jaten duela, ezertaz
abusatu gabe: gosari
sendoa, bazkari normala -
ez da ardo onik  faltako-
eta afari arina. Jesusek
entrenamendu baten
ondoren ere ez du ezer
berezirik jaten, batzuetan
fruta. Denizek denetik
jaten du, askari ona, eta
entrenatu ondoren
entsalada eta arraina
afaldu ohi ditu.

Biek argi dute atletismoa
egitea gustatzen zaiela.
Denizek bere adineko
lagun bati esango lioke
izena emateko, ondo
pasatzeko eta lagun
gehiago egiteko. Jesusek
gomendatzen du pertsona
batek atleta master gisa
probatzea erabakitzen
badu, ez dezala inolaz ere
bere kabuz egin. Beti egon
behar du
entrenatzailearen
babespean.
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Testua: Jaione Eseverri
Argazkia: GANAko artxiboa

GANAren hamar urteko
historian, atleta batzuek
leku nabarmena betetzen
dute, kluba hainbat
Espainiako txapelketatan
ordezkatu dutelako.
Emakumeek funtsezko
zeregina dute klubean, bai
maila atletikoagatik, bai
ordezkatzen duten
ehunekoagatik: GANA
eskolaren 2/3 emakumeak
dira. Orain munduan
sakabanatuta dauden
arren, zenbait
txapeldunekin hitz egin
ahal izan dugu bideo-dei
bidez: Leyre de la Rua,
Rebeca Santé, Patricia
Chavarren eta Blanca de
Arbizurekin, hain zuzen. 

 Noiztik zaudete taldean? 

Aldi berean, Leyrek, Rebecak
eta Patriciak erantzun dute
hasieratik, 2013tik. Bestalde,
Blancak 2022an fitxatu
zuen. "Felixekin entrenatzen
nituen hesiak, eta Alaskara
ikastera joan nintzenean,
pista ez uztera eta GANAra
pasatzera animatu
ninduen".

Zer sentitzen duzue pistan
zaudetenean? 

Rebecak dio "arazoak
ahazten zaizkizun lekua"
dela, eta Leyrerentzat, berriz,
"jendearekin elkartzen naiz
eta gustura nago
taldearekin ". 

Patriciarentzat "deskonexio
lekua da, non, kirola egiteaz
gain, lagunekin zauden ".
Eta Blancak nabarmendu
du kirol honek ekarpen
handia egin diola, "Alaskako
unibertsitate batean beka
jaso baitut atletismoari
esker".

Zer da entrenamenduetako
eta lehiaketako gauzarik
politena? 

Blancaren ustez, politena da
"lehiaketa batean zure
taldekideengatik pozten
zarela, emaitza ona lortzen
duena zu edo ni izan arren".
Eta Leyrek dioenez,
"atletismoa banakako kirola
dela eman dezake, baina
sentitzen duzu eta taldean
bizi zara".

Nola ikusi duzue klubaren
bilakaera urte hauetan? 

Rebecaren ustez, "talde
txikia da, oso elkartua,
familian. Oso polita".
Bestalde, Patriciak
azpimarratu duenez, "gero
eta maila handiagoa dago
eta denbora gutxian goi
mailako txapelketetan parte
hartzea lortuko da. Eskola
erritmo onean hazten ari
da". Blancaren ustez, "hiru
urtetan asko hazi naiz atleta
bezala eta, gainera, ez dago
lehiarik, giroa oso
osasuntsua da ".

 GANA 7

Txapeldunak
munduan zehar



Zerk ematen dizue gogorik
falta den egunetan
entrenatzeko gogoa? 

Rebecak azpimarratzen du
“ziur iritsi zarena baino
hobeto aterako
zarela” jakitea garrantzitsua
dela.  Blancak dioenez, "nahiz
eta gogorik ez izan, burua
askatzen duzu, eta egun
horietan entrenatzeak, %
100ean ez egon arren, asko
batzen du". Patricia ados
dago bere lankidearekin:
"sakrifizioren bat egiteko gai
izateak puntu bikoitza
ematen du".

Leyre, orain arte maila
nazionalean emaitza onenak
izan dituen atleta zara.
Zeintzuk izan dira zure
partaidetzak eta emaitzak?

18 urterekin hasi nintzen
Felixekin entrenatzen,
lehenengo 400m lisoetan
espezializatuta eta azken 3
urteetan 400m hesidunetan.
10 aldiz parte hartu dut
Espainiako txapelketa
absolutuetan, 400m lisoetan
eta 400m hesidunetan.

Eta nola bizitzen dira
txapelketa horiek? 

Denboraldi osoko helburua
dira, eta, beraz, urte osoan
horretarako entrenatzen aritu
izanaren presioa duzu. Egun
horretarako prestatu dugu.
Baina lehiaketetan ezagutzen
duzun jendearekin
laguntasuna ere sortzen da
eta ongi egoten zara.

Zer oroitzapenekin geratzen
zara? 

Espainiako Txapelketa
absolutoan 400m
hesidunetan hirugarrena
geratzea izan zen niretzat
gauzarik handiena. Ez nuen
espero. 
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Espainiako Federazioen
arteko txapelketa batean,
gazte mailan,
hirugarrena geratu nintzen
400m lisoetan, eta aurreko
urtean azkena geratu nintzen.
Hori izan zen onena!

Gorenean zeundenean, istripu
batek zure karrera atletikoa
uztera behartu zintuen.
Berriro itzuli zara pistara haize
eta marearen kontra
mantentzen duzun irribarre
batekin. 

Atletismoak zer eman dizu
eta ematen dizu beti hain
pozik egon zaitezen pistan?

Oso ona da klubak era
guztietako pertsonak izatea.
Atletismoagatik ez ezik,
entrenatzen dudan
pertsonengatik ere
deskonektatzen naiz.
Jendearekin egon nahi dut.
Andorratik itzuli nintzenean
ez nuen ia inor ezagutzen,
baina giro bikaina aurkitu
nuen, adin guztietako
pertsonak. Asko gustatzen
zait!

Rebekarekin itzuliko gara.
Italiatik etorri berria eta hiriz
aldaktuko da berriz ikasten
jarraitzeko, oraingoan
Bartzelonara. Zu hainbat
mailatako txapelketetan
aritutakoen artean
esperientzia gehien daukana
bazara, hala al da?

Bai, 18 urtez azpiko, 20 urtez
azpiko eta 23 urtez azpiko
txapelketetan parte hartu dut.
Beti 800 metrotan.

Eta zer gustatzen zaizu
gehien pista estalia edo aire
librea?

 800m pista estalian berezia
da. Jende guztia kexatzen da,
baina niretzat berezia da eta
asko gozatzen dut.
Prestatzeko modua, buelta
bakoitza desberdina da,
azkarragoa. 

Kontatu nolakoak izan diren
zure esperientziak
txapelketetan.

Horietara iristea zure
helburuak betetzea da,
jendearekin egotea.

Esfortzuaren prezioa
errekonozituta ikusten da eta
lanean jarraitzeko motibazioa
duzu.

Nola egiten duzu espediente
akademiko bikaina izateko
eta maila gorenean
entrenatzeko?

Bakarrik ateratzen zaizu, ahal
duzuna egiten duzu...
lehentasun kontua da. Pistan
egoten naiz ahal dudan
guztietan. Antolatzea da
kontua. 

Patriciak ere unibertsitatean
ikasten du. Alemaniatik etorri
berria da, han Erasmus beka
batekin ikasten egon delarik.
Zure aita eta ama ere atletak
dira, konta ezaiguzu nolakoa
izan den atletismoan izan
duzun bilakaera.

12 urterekin hasi nintzen eta
denetarik egitean nuen. 18
urtez azpiko kategorian hesi
motzetan eta luzeran jarri
nuen arreta, hala ere, gaur
egun ez dut nire frogarik
zehaztu. Alde positiboa
ikusten dut bi probetan, baita
bi horiek batera egitea ere bai.

Eta nola moldatzen zinen
Paderbornen entrenatzeko?

Googlen hiriko kluba bilatu
nuen eta entrenatzaileak urte
osoan entrenatzeko aukera
eman zidan, baita bertan
lehiatzeko ere.

Blanca ere unibertsitatean
ikasten ari den gazte promesa
bat da. 
Nola antolatzen zara
entrenatzeko Iruñean ez
zaudenean eta nola iritsi
zinen hesiak egitera?

Alaskako unibertsitateko
taldean nago, eta han bertan
entrenatzen dut. 18 urtez
azpiko kategorian hesi
motzak eta luzeekin hasi
nintzen, baina uste dut orain
motzetan hobeto banabilela
ere, luzera begira nire proba
400m hesiak izango dela.
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Asunción Urtasun, Txona bezala ezagutzen
duguna, GANAko atletarik sarituenetako bat
da. Maitatuenetako bat ere bai. Oso gaztea
zenean atletismoan hasi zen, baina gero ia
berrogei urtez utzi zuen aparkatuta. 65
urterekin pistetara itzultzea ezin
arrakastatsuagoa izan da.

Zenbat denbora daramazu atletismoaren
munduan eta nolakoak izan ziren zure
hastapenak?

14 edo 15 urterekin hasi nintzen, "Pilar Primo
De Rivera" delako trofeoan parte hartzen,
"Príncipe de Viana" institutuarekin. Nota onak
ateratzen nituenez, edozertarako prest
egoten nintzen beti, eta gimnasia
irakasgaiarekin trofeoan izena eman nuen.
Parte hartu nuen probetan lehenengo geratu
nintzen, baina orain ez dut gogoratzen
zeintzuk izan ziren, baina abiadura probak
izango zirela uste dut. 27 urte bete nituen arte
egon nintzen atletismoan. 27 urtetik 30
urtera, emakumezkoen talde nazionaleko
lehen fisioterapeuta izan nintzen. Eta gero
berriro hasi nintzen atletismoan, 65 urterekin.

Nolakoa izan da zure esperientzia kirol
honetan, bai hasieran, bai azken urteetan?

"Pilar Primo De Rivera" trofeoan debuta egin
ondoren, “CAUN Club de Atletismo
Universidad de Navarra” delako taldeak
fitxatu ninduen. Garai hartan ez zegoen
kategoriarik eta ni baino zaharragoekin
korrika egitea tokatzen zitzaidan. Oso gutxi
ginen garai hartan. Justu orain gertatzen
zaidanaren kontrakoa, 14-16 urteko neskekin
lehiatzen naizela.
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Testua: Inés Ibáñez
Argazkiak: Ángela Bernardini

Txona: “65 urte
nituela pistara
bueltatzea
erokeria izan zen”
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Hainbeste denboraren ostean, zergatik
erabaki zenuen atletismo mundura
itzultzea?

2012 urtearen amaieran ebakuntza egin
zidaten bularreko minbizia zela eta.
2013ko urte osoa kimioterapia eta
erradioterapia jasotzen eman nuen. Nire
alaba, Angela, onkologoa, dela, horren
ondoren estadiora itzultzera animatu
ninduen. Hori dela eta, egun batean
Larrabiden agertu nintzen eta Felixi ea
65 urterekin atletismo egitea erokeria
zela galdetu nion. Berak baietz, erokeria
handia zela esan zidan, baina oso
erokeria polita zela eta hurrengo
asteartean Larrabiden nire zain egogo
zela erantzun zidan. Eta horrela, 65
urteetatik orain ditudan 71 urteetara.

Zeintzuk izan dira zure lorpen
indibidualak?

"Atletismoa da aspaldian
gertatu zaidan gauzarik
onena"

1969. urtean junior kategoriako Nafarroako
atletarik hoberena izan nintzen. Ondoren,
2019. urtean, nire lehenengo Espainiako
master txapelketan, Ourensen, 60metrotan
bronzezko domina lortu nuen. Horren
ondotik beste dominak etorri ziren: Sagunton
(2020.ean) 100metroetan zilarrezkoa,
Antekeran (2020.ean) 60metrotan
zilarrezkoa. Aronan (2022.ean) 100 metrotan
urrezkoa eta 200metrotan bronzezkoa:
Antekeran (2023.ean) 60metrotan urrezkoa;
eta Jerez de la Fronteran (2023.ean)
100metrotan bronzezkoa. 

GANA Klubak zer nolako eragina izan al du
zure atleta moduko garapenean?

Taldean berotzea asko gustaten zait. Gero,
entrenamendua beste gauza bat da, 71 urte
ditut eta gazteekin ezin dut egin, eta
gazteatzat gainontzeko guztiak hartzen
ditut. Eta Felixi buruz, zer esango dut! Ez dut
hitzik bere pazientziaz, bere maitasunaz eta
bere lan onaz hitz egiteko. Nire bihotzean
beti tokitxo bat izango du eta baita nire esker
ona ere. 
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Bost gizon eta lau emakume GANAren
helmugak agintzen dituzte. Beraien
lana normalean ikustezina da, baina
klubak lanean jarraitzeko
ezinbestekoa bada. Lehendakaria den
Jose Miguel de la Ruaren gidaritzapean
talde honek eskuragarriak diren
baliabideak kudeatzen ditu,
iharduerak koordinatzen ditu eta
hazkundea planifikatzen du. 

Garai horretan, orain dela hamarkada
bat, atleta batzuk zuten klubarekiko
desadostasuna bideratzen lagundu
ziela gogoratzen du Felixek. “Ni
entrenatzen nuen talde bat Pamplonan
gauzak egiteko moduarekin ez zetorren
bat, kudeaketa ez zela egokia uste
genuen”. Hasiera batean Ardoin izena
ematea pentsatu bazuten ere, azkenik
Nafarroako Atletismo Taldea eratu
zuten. Hasiera batetik iniziatibarekin
bat egin zuen Jose Miguel de la Ruak,
lehendakari gisa.
.

 Zuzendaritza batzordea: itzalpeko lana
“Garai horretan lanik gabe gelditu nintzen
lana egiten nuen enpresak itxi zuen eta. Hori
dela eta, oso ongi etorri zitzaidan burua
okupatuta izateko eta lan horri ekiteko
beharrezkoa zen denbora banuen”.
Bere lanari eta Zuzendaritza Batzorde osoko
lanari esker, bakarrik 10 urteotan, kluba ia 100
atleta izatera iristea posiblea izan da.
Denbora honetan bulegari lana bikoiztu egin
da. 

“Honek denbora asko eramaten du.
Lizentziak, aurrekontuak, planak… Momentuz
gu geuk lana aurrera atera dugu, baina
etorkizunari begira klubeko administrazioa
profesionalizatu egin beharko da”. 

Alde garrantzitsua kudeaketa ekonomikoa
da: kuotak ezartzea, subentzioak eskatzea,
aurrekonutak kudeatzea…

Jesus Elortzek, diruzaina denak, ekonomikoki
klubak erloju bat bezala funtzionatu duela
uste du. Hamar urteotan ez dugu 
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ekonomikoki une latzik pasa. Behar izan
ditugun dirulaguntzak izan ditugu eta,
batez ere, gastuak direla eta zuhurrak
izan gara. 

Segurtasuna bilatzen duen lehendari
bat izatea ongi dago. Kluba zuzentzea
beti helmuga bat bada, Felixek
gogoratzen duen moduan “urtero
egoera eta behar berriak sortzen dira
eta horri ekin behar zaio, beti
zuhurtasunez, garai erdira iristean
aurrera egiteko moduan baliabiderik
gabe geldi ez gaitezen”.
Ekonomikoki ongi funtzionatu dugu
subentzio ofizialengatik eta babesleen
eskuzabaltasunari esker. Jose Miguelek,
irrifarrez, lehenengo babeslea bere
dentista izan zela gogoratzen du,
Dulanz klinika, hain zuzen ere. “Ni
klinikara askotan joaten nintzen eta ea
gure babeslea izan nahi zuela esatea
bururatu zitzaidan. Baietz esatea
ustekabea izan zen. 
  

Ondoren, gure atleta den bati laguntza
eskatu nion, Efren Goñiri, enpresa baten
gerentea baita”. Horrela Valdizarberen
babesa sortu zen, zein azken urteotan kluba
lagundu duen. 
 
Zuzendaritza Batzordea, beti bezala,
etorkizunari itxaropenaz begiratzen dio.
Horizonten, entrenatzaile gehiago izatearen
beharra badago, bai gazteak baita
beteranoak ere entrenatzen jarraitzeko.
“Entrenatzaile bat formatzeak denbora
darama, baina horretan gaude eta piskanaka
piskanada eskolako haurrak hobeto
atendituko ditugu, dagoeneko
ehun baino gehiago direla“, GANAko
eskolaren arduradunak azpimarratzen du. 

Begiradan ere master diren atletak zaintzen
jarraitzea, klubeko parte nagusia baitira.
Lehendakari ordea den Rakel Villarrek dioen
bezala “gazteei edozein adinean ere
atletismoa egin daitekeela ikusteak
laguntzen die. Askok aholkua eskatzen
digute. Atleta gisa hobeto garatzen
esperientzia gehiago duten pertsonatzat
hartzen gaituzte”. 



Felix Diaz atletismoa egiten 40 urte zituela
hasi zen. Hasiera batean bere kabuz eta,
ondoren, Felix Navarroren gidapean. Bere
ibilbidea oso arrakastatsua izan da,
Espainiako txapelketetan zortzi aldiz
irabazlea 60 eta 100 metrotan. Elkarrizketa
honetan bere ibilbidea errepasatuko dugu. 

Noiz hasi zinen atletismoa egiten?
Betidanik, OHOko gorputz heziketa egiten
nuenetik eta beste kirol batzuk ere egin
ondoren. Futbolean ere aritu nintzen. 40
urtetan atletismoan hasi nintzen, froga egiten,
eta azkenik bizitzak nirea dena erakutsi zidan:
abiadura eta pista. 

Nola izan ziren zure hastapenak kirol
honetan?

Futboleko Boskos trofeoan izandako etapa
bukatzear zegoela ikusi nuenean korrika
egiten hasi nintzen. Egia esan,
beteranoentzako pistetako txapelketak ere
bazeudela ez nekien. Betidanik abiadura izan
dut, azkarra nintzen, baina inoiz ez nuen
pentsatzen adin horrekin pistetan eta
txapelketetan parte hartzea. 

Nola izan ziren lehenengo
entrenamenduak?

Abiadura bakarrik prestatzen hasi
nintzenean, ez nuen idearik nola egin. Garai
horretan internetik ez zegoen eta
Decathlonen abiadura entrenamenduari
buruzko bi liburu erosi nituen. Piskanaka,
piskanaka liburu horietan ikasten nuena
praktikan jartzen nuen. Burlatako pistetan
baimenik gabe sartzen nintzen, nik bakarrik
entranatzen nuen. Inor ez zegoen orduan,
ez haurrik, ezta heldurik ere ez. Horrela nire
Nafarroako lehenengo txapelketan izena
eman nuen. 

G A N A  1 4

Testua: Pitiki
Argazkiak: Félix Díazen artxiboa

Félix Díaz:  
“Burlatako pistetan
baimenik gabe
sartzen hasi
nintzen”
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Zure lehenengo txapelketako
oroimenak zeintzul al dira?

Nire lehenengo txapelketa Nafarroako
txapelketa izan zen. Nik ez nekien ezta
zein marka egin nezakeen. Utzitako
zapatila zaharrak erabili nituen, 70
hamarkadakoak eta beno… ilusio
handiz. Oso esperientzia polita izan zen.
Nire lehenengo marka 100 metrotan
12.35 izan zen. Ondoren Torremolinosen
egin zen txapelketan parte hartu nuen,
bakarrik joan nintzen. Nire harridura
hirugarrena gelditun nintzela izan zen.
Orduan pentsatu nuen: edo ni oso ona
naiz edo hauek oso txarrak dira. Horren
ondoren Donostian ospatu zen
munduko txapelketan parte hartu
nuen. Oso esperientzia polita izan zen
eta hor Pitiki eta Aviles ezagutu nituen.
Beraiek Larrabiden eta entranatzaile
batekin entrenatzeko aukeraz hitz egin
zidaten. Hor benetan nire karrera
deportiboa hasi zen. 

Zeintzuk izan al dira zure momenturik
hoberenak eta txarrenak?

 

Uste dut Torremolinoseko lehenengo
txapelketa hura, non hirugarrena izan
nintzen izan zela. Ondoren, behin baino 
gehiagotan lehena gelditu naiz baina
sentsazio hura ez da berdina izan. Une
latzenei dagokienez, uste dut kirolari guztiek
berdin erantzungo genukeela: lesioak badira,
batzuetan luzeak dira eta aurre egitea asko
kosta egiten da.

Zeintzuk izan al dira zure lorpenak
atletismoan?

Espainiako txapelduna zortzi aldiz izan naiz,
pista estalian egindako 60m eta aire librean
egindako 100metrotako laisterketak
bateratuta. 200metrotan inoiz ez naiz izan
txapelduna, Euskadikoa bai, bai 100m baita
200metrotan ere bai. 200metroak piska bat
luzea egiten zait….

Orain, zein momentuetan al zaude?

Une honetan transizio garaian nago. Nire
asmoa kategoria aldatzean berriz bueltatzea
da eta orduan gauza politak egitea. Ez
hainbeste txapelketagatik baizik eta forman
egoteko eta kirol honetaz disfrutatzeko. 



Testua: Camino Echagüe
Argazkiak: GANAko artxiboa

2003an, hainbat
entrenatzaile eta atleta ohi
atletismo-klub berri baten
prestakuntzan pentsatzen
hasi ziren. Hamar urte
geroago, hasten zen klub
hark adin guztietako 200
atleta baino gehiago ditu,
benjamin mailatik
masterrera.

 Hastapenetan zenbait
atleta nabarmentzen hasi
ziren, hala nola Leyre de la
Rua eta Iñaki Lacalle, pista
estaliko txapeldun nafarrak
izan zirenak 200 metroko
eta pisuko probetan,
hurrenez hurren. Leyrek ere
urte horretan egin zuen
Espainiako txapelketetarako
minimoa, aire zabaleko
maila absolutuan. Klubeko
atletek eta master mailako
atletek ere emaitza onak
lortu zituzten Espainiako
txapelketan.
.
Klubak Nafarroako Kirol
Jardueren Erregistroan
inskribatu eta urtebetera
Kirol Eskola zuen,
Nafarroako Batzar
Nagusietan parte hartzen
hasi eta nabarmentzen hasi
ziren atletekin osatuta.

 hala nola, Ekaitz Ganuza,
Aritz Goñi, Irenia Garralda,
Hodei Otegi, Patricia
Chavarren, Idoia Lizarraga,
Rebeca Santé, Ainhoa
Toquero eta Aitana Sarrias,
besteak beste.

Harrezkero, Klubak lorpen
handiak lortu ditu bere
ibilbidean.
Garrantzitsuenetako batzuk
nabarmentzearren, honako
hauek aipatuko ditugu:

 Lehen urteetan, beheko
mailetako atleta batzuen
sailkapena Espainiako
txapelketetarako, bai aire
librean, bai pista estalian.
Hauek izan ziren atletak:
Hodei Otegi, Idoia Lizarraga,
David Lecumberri, Rebeca
Santé, Kerry Iyoha, Patricia
Chavarren, Mikel Navarro,
Ainhoa Toquero, Adrián
Martínez.

 Leyre de la Rua eta Ana
Gayarre atleta absolutuen
2014ko Espainiako
Txapelketarako sailkapena.

 Nafarroako Atletismoaren III.
Gala. Gure klubari 2017/2018
denboraldiko klub onenaren
saria eman zioten.

 GANA 16

Hamarkada
bateko kirol
lorpenak 

2014an. Klubaren lehen Kirol Eskolaren aurkezpena

2014an. Espainiako Txapelketa absolutu bateko 
lehen parte-hartzea

2014an. Jesús Elorz. Espainiako master txapelketako
 lehen domina

2019an. Espainiako Kluben arteko Txapelketan
 (2. maila) parte hartu zuen emakumezkoen taldea



2019an, emakumezkoen
master taldea lehen aldiz
sailkatu zen
Pista Estaliko Kluben
Espainiako Txapelketarako.
Parte hartze horren ondoren,
hainbat izan dira
emakumezkoen master
taldearen nazio mailako
emanaldiak eta, banaka,
gizonezkoen master mailako
atletenak ere bai.

2019an, emakumezkoen talde
absolutua Espainiako
Bigarren Mailako Kluben
arteko Txapelketarako
sailkatu zen. Hurrengo
denboraldietan
emakumezkoen talde
absolutuak txapelketa
honetarako sailkatzen jarraitu
du. Urte hauetan zehar
hainbat Nafarroako
errekorrak hautsi dituzte
klubeko atletek: Gyf Osarunge
Isaack 150m sub16, Irenia
Garraldak 200m sub16 PE;
Rebeca Santek 800m sub23
PE, Kerry Ihoyak 400m sub20;
Aritz Goñik 100mh, 300mh
sub16 eta luzera saltoan
hainbat kategoriatan.
 Espainiako errekorra luzera
saltoan Aritz Goñik 16 urtez
azpikoetan eta oso marka
onak 18 urtez azpikoetan,
nazioartekoa izanik.

Lortzen diren mugarriak asko
eta etengabeak dira. Batzuk
aipatu ditugu, baina badira
beste asko ere, orrialde asko
eramango liguketenak. 
Urtetik urtera gero eta atleta
gehiagok lortu dituzte
estatuko txapelketetarako
marka eta sailkapen bikainak.
Ondo egindako ahaleginari
eta lanari esker lortutako
lorpenak dira, batez ere
atletismoarekiko grinak iraun
duen hamarkadan.

 

G A N A  1 7  

2019an. Kerry Ihoya urrezko domina 20 urtez azpiko
 Espainiako Txapelketan

2020an. Dominak 20 urtez azpiko Espainiako Txapelketan

2021an. Aritz Goñi, 16 urtez azpiko Espainiako
errekorra (luzera jauzia)
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Testua: Mikel Navarro
Argazkiak: GANAko artxiboa

GANAko eskola, hamar urteetan
bakarrik, 40 atleta izatetik 119 atleta
izatera pasa da. Hamarkada honen
zehar gazteek lorpen handiak izan
dituzte. Baina kirol lorpenaz gain,
eskola ikasteko espazioa eta personal
mailan hazitzeko espazioa ere bada. 

Haurrentzat, GANAko eskola, bai
pertsona giza, baita kirolariak bezala
ere, hazitzeko espazioa da. Beraien
garapen fisikoa dela eta, haurrek
atletismoak oinarrizko trebetasun
fisikoak garatzen laguntzen diela diote,
beraien monitoreen laguntzaz ere bai,
hala nola abiadura, erresistentzia,
indarra eta koordinazioa. 
Jose Miguel Martinezek, eskolako
arduradunak, hori lortzeko
entrenatzaile onak eta formatutak
izatea klabea dela dio. 

. 

Etorkizuna duen kluba

Eskolak laguntasuna sortarazten du, zeinak
atletismo pisten barruan zein kanpoan
jarraitzen duen; baita lagun berriak ere
egiteko aukera ona da. 

Neska eta mutilek komuneko interesak
dituzte eta kirol munduko helburuak
lortzeko elkarrekin aritzen dira. Laguntasun
horrek taldekideen arteko harremanak
estutzen ditu eta harremanak denboran
zehar luzatzen laguntzen du. 

Atletismo talde baten partaideak izateak
pertenentzia sentimendua eta harrotasuna
erakartzen dizkie. Gazteak taldearekin
identifikatzen dira eta kirol munduko parte
garrantzitsua sentitzen dira. 
Atleta batzuk horrela azaltzen dute:
“taldearen gehien gustatzen zaiguna dagoen
adiskidetasuna bada, beti laguntzeko prest
dauden entrenatzaileez gain”.
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Testua: Juan Fermín Goñi
Argazkiak: Aritz Goñiren Artxiboa

GANAko eskolaren lanak fruitu ugari
eman ditu dagoeneko.
Aipagarrienetako bat, zalantzarik
gabe, Aritz Goñi da, 16 urte besterik ez
dituela Espainiako hainbat errekor
lortu baititu. Bere azken arrakasta,
Perun ospatu berri den Iberoamerikar
Txapelketan parte hartzea izan da, non
brontzezko domina bat lortu zuen.
Horrela, maila baxuagoetan
internazionala izatea lortzen duen
GANAko lehen atleta da. Elkarrizketa
honetan, Aritzek atletismoarekiko
duen pasioari buruz hitz egiten du,
atletarengandik atletarengana,
aitarengandik semearengana.

Zure gurasoak eta anai-arrebak klubeko
atletak ere izatea baloratzen al duzu?

Noski baloratzen dudala... horrek
atletismoan oso babestuta sentiarazten
nau.
 

Aritz Goñi: “Nire
ametsa joko
olinpikoetan parte
hartzea da"

Zer nabarmenduko zenuke GANAtik?

Entrenamenduan dagoen giro ona eta
nire entrenatzaileak dakien guztia.
Proba guztiei buruz asko daki, oso
eroso sentitzen zara bere azalpenekin.
Nire hurrengo lehiaketetan
"bihotzekorik" ez ematen saiatuko naiz,
asko sufriten duela baitakit.

Orain arte parte hartu izan duzun
lehiaketa guztien artean, zein da
gehien gustatu al zaizuna?

Uste dut Zizurren egin nuen 60m
hesidunak, 8.08rekin Espainiako
errekorra izan zelako. Nire azken
lasterketa zen 16 urtez azpiko
kategorian, errekorra egiten saiatu
behar nuen eta lortu nuen.

Zein da gehien gustatzen zaizun proba
eta noraino iristea gustatuko
litzaizuke?

Gaur egun egiten ditudan proba
guztiak gustatzen zaizkit: luzera, 110mh
eta 400mh. 400mh frogan
nabarmendu nahi nuke Sergio
Fernandez bezalakoa izateko, eta
luzeran Juan Miguel Echevarría
bezalakoa izateko. Nire ametsa
olinpiadetara joatea da, ahal dela Los
Angelesekoetara, 2028. urtean.



Testua: Jaione Eseverri
Argazkiak: Iñigo Monrealaren
artxiboa

Agian klubeko gazteenek ez dute
ezagutuko, baina beteranoenek bere
atletismo maila goreneko
laisterketaren bat gogoratzea baliteke,
non hamarkada batez egon zen.
GANAko atletarik aipagarrienetako
batekin hitz egiten dugu: Iñigo Monreal.

 Iñigo Monreal ezagutzen ez
dutenentzako aurkezpen azkar bat?

400 metro hesidunetako laisterketetan
Espainiako txapelketa absolutoan hiru
aldiz txapelduna izan nintzen. Bi joku
olinpikoetan (Atlanta eta Sidney),
Europako txapelketetan: Goteborg eta
Helsinky, Budapesteko munduko
txapelketan parte hartu nuen.
Nazioartekoa askotan izan nintzen eta
Nafarroako errekorrak espezialitate
ezberdinetan izan nituen. Eta
atletismoaz maiteminduta.

Zergaitik zaude klubean?

Denbora luzez txapelketa utzita nuela,
orain dela sei urte inguru nire seme
nagusiak atletismo egitea erabaki zuen
eta nik, berriz ere, horri ekin nion. Taldea
erabakitzeko garaian, konfidantza
gehien Felixengan badut, beraz, GANAn
izena eman genuen eta hemen
jarraitzen dugu, hain pozik. Nire
semearekin batera entrenatzeko aukera
plus bat izan zen. 
. 

 Íñigo Monreal:
“Gehien
asetzen nauena
jendearekiko
harremanak
dira”

G A N A  2 0



Paradoja ematen du, baina federazioa hazi arren,
lehen genuen babes ekonomikorik ez dago. 

Nola gustatuko litzaizuke klubaren garapena
izatea?

Emaitza aldetik hobetzea gustatuko litzaidake
lehen mailan egon ahal izateko. Maila nazional
onean lehiatzea oso polita izango litzateke. 

Zer uste duzu klubak momento honetan behar
duela?

Dena ongietorria da: entrenatzaileak,
monitoreak, lehendakaria eta batzordea, bidaien
kudeaketa, arropa, klubaren urteurrena
ospatzeko borondadez laguntzeko jendea…
Argazkiak ateratzea, koordinatzea, elkarrizketak
egitea, ospakizunezko egunean laguntzea.
Laguntza guztia garrantzitsua da. 

Zer da gehien asetzen zaituena mundutxo
honetan?

Orain jendearekiko harremanak, txapelketa
garaia, dagoeneko, niretzat pasatu da eta. 
Hainbeste urte pasa ondoren, zergaitik
jarraitzen duzu atletismoa egiten?

Bere garaian utzi behar izan nuen
lesioengatik eta triatlonera pasa nintzen.
Hor asko disfrutatu dut, txirrindula batez
ere. Hala ere, ez da berdin; benetan
betetzen nauena atletismo bada. 

Bizi izandako eta berean pertsatzen
duzunean larruazala tente jartzen zaituen
momenturen bat?

Lehenengo emaitza “garrantzitsua” 23 urte
azpikoz Europako txapelketako final erdia,
non 400metro hesidunetako Espainiako
errekorra egin nuen. Donostian izan zen,
1993. urtean. Ahaztezina den une bat izan
zen. 

Atletismoa hasiera batetik gaur egun arte
nola aldatu da?

Hobera, zalantzarik gabe. Profesionalizatu
egin da. Ezagupen gehiago badaude, bai
nutrizio aldetik, baita entrenatzeko
baliabideak, atsedena eta fisioterapia
aldetik ere bai. Alde negatiboa orain bekak
lortzea zailagoa dela bada. 

G A N A  2 1
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Rodrigo Dominguez Fernandez
Nafarroako Atletismo
federazioaren lehendakaria

Urteak betetzeak beti poztasuna
erakartzen du. Hamargarren urteurren
honetan atzera begiratzea beharrezkoa
da GANA klubak egindako lana
analizatzeko eta baloratzeko.
Behar da esan, bakarrik hamar urteetan,
klub oriak bere espazioa aurkitu duela
eta estatu mailako atletismo barruan
errentabilizatzen jakin izan duela.

 Hasiera batean, seguraski, beste
atletismo mota bilatzen zuten atletak
izatetik, estatu mailan ordezkaritza izan
diren atletak izatera eta baita nazio
arteko mailan dominak izan dituzten
atletak izatera ere iritsi arte, bizipen
asko izan dira.

 

Hamar urteetan bakarrik GANAk bere
espazioa aurkitu du

Gazteak, formatzen ari diren atleta
horiek direla, edo ilusioz betetako
master kategoriako atletak direla,
klubak astebururo Nafarroako
atletismoari eskeintzeko berriren bat
badauka. Klubak Nafarroako
atletismoarekiko duen gogoa eta
GANAko familian lorpen bakoitzeko
azaltzen den ilusioa aipatzekoak dira..

Nafarroako atletismo federazioaren
ordezkari nagusi bezala zuen klubak
Federazioan duen garrantzia jakinarazi
nahi dizuet. Zeuen esfortzu guztia
eskertzen dizuet eta hazten jarraitzera
animatzen dizuet.
Zeuen hurrengo hamar urteetaz
disfrutatzeko gure laguntza izango
duzue.
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Efren Goñi, atleta master, Rekuperazio
Valdizarbe enpresako gerentea ere
bada. Enpresa hau 2019tik GANAren
babesle nagusia da. Bere laguntzari
esker klubak bere iharduera garatu
ahal izan du eta helburu berriekin
ametsa egiten jarraitzen du. 

Zerk motibazu zuen zure enpresa
atletismo klubeko babesle nagusia
izatera?

Gure aita, Jabier Goñi, Iruña Atletiko
taldearen lehendakaria hamar urte
baino gehiagoz izan zen eta laguntzak
jasotzeko asko sufritu behar izan zuen. 

Zertan datza enpresaren iharduera?

Martxan ez dauden ibilgailuen baxa
emateari eta berriztutato aldagaien
salmentari ekiten diegu. 
Gaur egun 3500 kotxe inguru tratatzen
ditugu urtean eta mundu osoan
ordezko piezak bidaltzen ditugu. 

Efren Goñik: “25
urteak elkarrekin
ospatzea espero dut“

Zein izan da kluba eta bere atletak
babestean zure enpresak izan duen
inpakturik atsegingarriena?

Agian oso inportantea ez dirudi, baina
Iruñeko kaleetatik Valdizarbe-GANAko
kamiseta daramaten haurrak paseatzen
ikusteak harrotzen gaitu

Zure iritziz, zein da tokiko kirola eta, bereziki,
atletismoa Nafarroako komunitatean
sustatzearen garrantzia?

Kirola, oro har, osasunaren sinonimoa da, eta
atletismoa, bereziki, Joko Olinpikoetan
nagusi den kirola da. Gainera, neska-mutilek
elkarrekin lehiatzeko aukera duten kirol
bakanetakoa da, eta eredu horrek eredu izan
beharko luke beste kirol batzuetarako.

Azkenik, zein mezu edo arnas-hitz bidali nahi
diezu klubeko atletei eta jarraitzaileei
hamargarren urteurren honetan?

Rekuperazio Valdizarberen izenean klubeko
kide guztiei eskerrak eman nahi dizkiegu Rv
markaren bistaratze bikainagatik eta 25.
urteurrena elkarrekin ospatzeko nahia
bidaltzen diegu. Aupa GANA!



Babesleak
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